
Ordföranden har ordet 

Fusionen klar — ekonomiska 
saneringsåtgärder genomförda 

Tksamheten under 1973 har i hög 
0 r a d dominerats av å tgärder för att sa
nera S T F s ekonomi och för att genom
föra fusionen med C F . Organisations
förändringen, som under året godkän ts 
av S T F s och C F s beslutande försam-
"ngar och trätt i kraft fr o m den 1 ja-

uari 1974, är givetvis den mest bety
delsefulla händelsen . Konsekvenserna 
är långsiktiga och enligt en helt domi
nerande uppfattning bland dem som 
deltagit i organisationsarbetet eller i fu
sionsbesluten, öve rvägande positiva. 

De negativa konsekvenserna torde vä
sentligen sammanhänga med kortsikti
ga informat ionssvår igheter . Det gäller 
att övervinna en viss miss tänksamhe t 
bland en del av dem som antingen en
dast är intresserade av den " idee l l a" 
delen av verksamheten eller endast in
tresserade av den " fack l iga" delen: 
misstanken att deras speciella intressen 
inte skall tillgodoses i tillräcklig omfatt
ning. 

Jag skall här inte gå in på de underlag 
som legat till grund för fusionsbeslutet, 
dessa har delgivits alla be rö rda på ol ika 

s Jag vil l bara erinra om att enligt 
.taggarna för det nya förbundet ä r den 
ideella och den fackliga verksamheten 
jämstä l lda , med reservat ionsrä t t mot 
deltagande i facklig verksamhet, t ex 
s t r idsåtgärder , för sådana som har legi-

-na skäl härför. 
^ n hel del arbete har under 1973 i sam

råd med representanter för C F ägna ts 
åt att genom en ny arbetsordning, en ny 
inre organisation m m skapa en god 
grund för att de ol ika verksamhetsom
rådena skall kunna tillgodoses på ett ra
tionellt och balanserat sätt . Där igenom 
har organisat ionsförs lagets intentioner 
och förutsä t tn ingarna för fusionsbeslu
tet tillgodosetts i det löpande arbetet 
inom förbundet . 

E n annan förutsät tning för fusionen 
var att S T F s ekonomi skulle saneras. 
Detta innebar att de affärsdrivande 
verksamheterna skulle sammantaget gå 
ihop de närmas te å ren (inte belasta för
eningsverksamheten) och därefter kun
na ge ett tillskott till den egentliga för
eningsverksamheten. V i d föreningens 
hös t s t ämma redovisades också åtgär
der, som b e d ö m d e s ge de ekonomiska 
förutsät tningarna för fusionen. Som 
framgår av verksamhetsberä t t e l se och 

ekonomisk redovisning blev resultatet 
för 1973 något bät t re än vad den vid 
hös t s t ämman framlagda prognosen an
gav. Saner ingså tgärdernas konsekven
ser för kommande år motsvarar också 
minst de vid h ö s t s t ä m m a n förutsat ta 
förbät t r ingarna i ekonomin. 

Då detaljer i n ä m n d a hänseende redo
visas på annat håll inskränker jag mig 
här t i l l några personliga kommentarer. 

Avgörande för saneringens framgång 
var att ett antal l edamöte r gav S T F eko
nomiskt stöd genom gåvor och, i s törre 
omfattning, räntefria lån. Utfallet av ak
tionen har bekantgjorts tidigare. Jag fin
ner det angeläget tillägga att den så er
hållna l ikviditetsförbättr ingen gav det 
andrum som var nödvändigt för att öv
riga saner ingsåtgärder skulle hinna 
verka! 

A l l a andra ledamöter och hela högsko
leingenjörskåren måste känna stor tack
samhet för denna insats - den har möj
liggjort fö ren ingsverksamhetens fort
bes tånd utan den belastning som ett 
ekonomiskt sammanbrott skulle med
fört. 

Saneringen har sedan i huvudsak inne
burit att administrations- och service
verksamheten skurits ned starkt, med 
en betydande minskning av personalen 
som följd. Denna minskning gör sig helt 
gäl lande under 1974. Personalminsk
ningen har varit förenad med att kon-
torshotelluthyrningen i huvudsak från
gåtts till förmån för normal långsiktig 
uthyrning. Härvid har det också visat 
sig möjligt att uthyra praktiskt taget alla 
kontoren. Personalminskning, ombygg
nader och omflyttningar har gjort att 
den ti l l u toms tående uthyrningsbara de
len av kontorsvån ingarna ökat . 

A v A B Ingenjörshusets ( IH) verk
samhet har så lunda en väsentl ig del fal
lit bort genom nyssnämnda åtgärder . 
Dessutom har blankettförlag och tryc
keri överför ts från I H till S T F I U (Ing
enjörsutbi ldningen) , vilket medfört ra
tionaliseringsvinster. Sådana har även 
erhålli ts genom att uthyrningen av kon
ferenslokaler överför ts från I H till re
s taurangröre lsen ( A B Oxen). I H kvar
s tående verksamhet, väsentl igen med
lemsregister samt kassa och bokföring, 
har över tagi ts av det gemensamma för
bundskansliet. 

Beträffande konferenslokaler och re
staurang kan i övrigt anmälas ait resul
tatet något överträffar prognosen vid 
hös t s t ämman . De bör kunna ge en fort
satt resul tatförbät tr ing. 

S T F I U har effektivt kunnat anpassa 
sin verksamhet efter marknadsutveck
lingen. Härvid har en mindre personal
minskning skett. In täk terna täcker 
planenligt alla direkta och indirekta 
kostnader, inklusive ersät tning för för
eningskansliets insatser för I U . Den för 
föreningen och näringslivet så viktiga 
utbildningsverksamheten har goda för
utsä t tn ingar att vidareutvecklas på ett 

positivt sätt inom I U . 
Det bör här också anmälas att det av 

föreningen hälf tenägda Ingenjörsförla
get tydligen haft ett gott år . Resultatet 
kommer att redovisas senare efter bok
slut och bo lagss tämma. 

V i d 1973 års slut är det en väsentl ig 
del i det ekonomiska problemkomplexet 
som å te r s tå r att klara, nämligen uthyr
ningen av käl lar lokalerna. Denna ut
hyrning är visserligen inte förutsat t för 
att ekonomisk balans i affärsrörelsen 
skall kunna erhål las , men den behövs 
absolut för att lånen skall kunna mins
kas och på sikt hela röre lsen definitivt 
gå över till att ge tillskott till den egent
liga fö rbundsve rksamhe ten . 

Goda förutsät tningar bör finnas här
för, l iksom för fortsatt rationalisering 
till f ö rbundsve rksamhe tens fromma. 
Den nya ledningsorganisationen fram
står för mig som betydligt mera rationell 
än den gamla. Såväl ideella som fack
liga intressen kan tillvaratas effektivt! 

T i l l sist, låt mig rikta ett varmt tack 
till alla dem som bidragit t i l l den posi
tiva utvecklingen under 1973. Det gäl
ler s ty re l se ledamöter och andra för
eningsfunkt ionärer i kommi t t ée r , nämn
der etc, men det gäller också i hög grad 
personalen, som visat stor lojalitet och 
stort intresse under en svår t id. 

Martin Fehrm 

Information och möten 

Under 1973 anordnade S T F följande 
s törre konferenser och möten . Utför
liga referat har i regel varit införda i 
Teknisk Tidskrift. 

15 maj U 68-debatt 
S T F tillsammans med avd U inbjöd 

pr imärorganisa t ioner , specialavdelning
ar och anknutna föreningar m fl till en 
allmän debatt om U 68. Inledare var hu
vudsekreteraren i U 68, Gunnar Berg
endal. 

21 maj Årsmöte: E n ny utvecklingspo
li t ik. Mötet avsåg att belysa att svårig
heterna med sysselsät tningen och indu
strins tekniska förnyelse inte är någon 
konjunkturfråga utan har djupare lig
gande orsaker. Debatten inleddes av 
Bertil Håård samt depa r t emen t s r åde t 
C-J Åbe rg . 

6 september Energikonferens. Med an
ledning av den akuta energisituationen 
ordnade S T F en energikonferens med 
syfte att redovisa tillgängligt utred
ningsmaterial m m och diskutera alter
nativ till den hittills förda energipoliti
ken. 

For t sä t tn ingen på S T F s verksamhets
berät te lse presenteras i kommande 
nummer av Förbundsny t t . 
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STF tar initiativ i miljöfrågor 
STF har i olika former tagit initiativ 
samhällsfrågor av betydelse för tekni
ken och ingenjörerna. Uppslagen kom
mer i regel från enskilda ledamöter. Ge
nomförandet förutsätter medverkan av 
sakkunniga STF-ledamöter. Arbetssät
tet är informellt, vilket gör det effek
tivt. Resultatet är viktigare än former
na. Det allmänna rättesnöret har varit 
stadgarnas § / och den policy som 
vuxit fram genom åren. Nedanstående 
är ett axplock av initiativ under 1973: 

Outnyttjad kapacitet 
vid tekniska högskolor 
Ungdomens intresse för högre teknis
ka studier har minskat samtidigt som 
antalet tillgängliga studieplatser har 
ökat . Detta har resulterat i att m å n g a 
studieplatser inte kunnat besä t t as med 
kompetenta sökanden . Det har bildats 
ett " k a p a c i t e t s ö v e r s k o t t " . Utbi ld

ningsdepartementet och U K Ä har 
sökt t änkba ra alternativa användningar 
för denna kapacitet. S T F har deltagit i 
dessa diskussioner och framfört syn
punkter och förslag på bl a behovet av 
kvalificerad fort- och vidareutbildning 
för tekniker vid teknisk högskola . Ett 
väsentl igt initiativ är vidare det förslag 
till en ny ingenjörsskola som S T F fram
fört i sitt remissvar på U 68. 

Avfall och återanvändning 
Under I V A / S T F s ledningsgrupp för av
fal lsanvändning har ett intensivt utred
ningsarbete pågåt t inom livsmedelsin
dustrins och jordbrukets avfallshante
ring samt byggområde t . E n omfattande 
kart läggningsstudie av lagstiftning på 
område t och av organisationer m m 
verksamma inom område t slutfördes 
under åre t . Ledningsgruppen behand-

Urbaniseringen har fört med sig många 
negativa konsekvenser: trist miljö, 
långa transporter, social skiktning m m, 
och dessa anses i sin tur vara orsaken 
ti l l stress och många former av social 
missanpassning. S T F har aktivt stöt t en 
tvärfacklig studie med syfte att med 

lade ingående pyrolystekniken; denna 
analys har resulterat i att styrelsen för 
teknisk utveckling lagt ut ett uppdrag 
för att u tvärdera pyrolys. Lednings
gruppen har haft kontakter med, och 
diskuterat samarbete i tekniska frågor 
med, det amerikanska "Bureau of M i -
nes" med vissa myndighetsuppgifter på 
område t . 

hjälp av ny teknik söka ta ett nytt för
lösande grepp på detta gamla problem. 
Resultatet presenterades i mars i form 
av en debattbok, " S t ä d e r i samverkan 
- exemplet M ä l a r s t a d " , vi lken utgavs 

i S T F s serie " T e k n i k och Samhäl
l e " . 

Ingenjörsförlaget AB 

1973 blev ett bra år för Ingenjörsför
laget A B , hälftenägt av C F - S T F resp 
Svenska Ingenjörssamfundet I S F . 

Omsä t tn ingen ökade med 15 procent 
ti l l 8,5 miljoner kr . Röre l seöversko t te t 
ökade från 450 000 kr t i l l 965 000 kr 
och utgjorde alltså 11,4 procent av om
sät tningen. 

F ö r tidskrifterna är annons in täk te rna 
den helt dominerande intäktskäl lan. 
Annonsmarknaden har på grund av 
konjunkturen varit t rög men under se
nare delen av åre t lossnade det och an
nons in täk te rna ökade med 14 pro
cen t j ämfö r t med föregående år . 

Glädjande är att samtliga förlagets tid
ningar redovisar resul ta t förbät t r ingar 
och samtliga visar nu en acceptabel 
lönsamhet . 

N y Teknik fortsatte sin frammarsch 
och är nu förlagets s törs ta och lönsam
maste tidskrift. Teknisk Tidskrift var 
ett problem 1972 och redovisade då en 
mindre förlust. Den negativa trenden 
har emellertid nu brutits och tidningen 
gjorde ett bra å r 1973. Specialtidskrif
terna - Kemisk Tidskrift och Eltek
nik med Aktuel l Elektronik - ökade 
annons in täk te rna med 30 resp 45 pro
cent. För exporttidskrifterna var an
nonsmarknaden ovanligt kärv men trots 
detta redovisas en viss resul tatförbät t
ring. 

Upplagorna har ökat normalt: Teknisk 
Tidskrift passerade 25 000-strecket och 
kom på 25 163 ex och N y Teknik pas
serade 60 000-strecket genom sina 
63 021 ex. Elteknik kom på 11 092 ex 
och Kemisk Tidskrift på 8 370 ex. N y 
komlingen Medicinsk Teknik redovisar 
13 223 ex och Sweden N o w 29 485 ex. 
Boksektionen har fått v idkännas vissa 

förseningar i sin verksamhet, vilket lett 
till att försäljningen av nyutgivna böc
ker inte kom igång i tid som planerat. 

För laget har under året flyttat från Ing
enjörshuset till Birger Jarlsgatan 20. De 
nya lokalerna är ändamålsenl iga och 
förhyrs på goda ekonomiska vi l lkor . 

Antalet anstäl lda var 37 personer den 
31/12 1973. 

Tekniska föreningar 
om utbildning 
F ö r att klarlägga anknutna och andra 
tekniska föreningars synpunkter på ol i 
ka sätt att utnyttja de ledigblivna resur
ser som är resultatet av tomma utbild
ningsplatser vid de tekniska högsko
lorna, gjorde S T F en bred enkä t . Re
sultatet av denna gav ett stöd för tanken 
att reformera gymnasieingenjörsutbi ld
ningen, som dä r igenom kan bl i ett slag
kraftigt alternativ för gymnasieexami-
nerade. E n k ä t e n gav också en mängd 
direkta uppslag som nu bearbetas. 

Energirapport 
S T F inbjöds av Svenska Nationalkom
mit tén för 1974 års vär ldsenergikonfe-
rens att ge förslag till en WEC-rappor t 
som skulle bygga på föreningens pris
tävling "Energ i t i l l reapris". Förening
en drog upp riktlinjerna för en sådan 
rapport innebärande att man sökte ta 
fasta på tävl ingsformen som ett sätt att 
stimulera fram nya idéer . 

Remissverksamhet 

Hård gallring bland remisserna 
Föreningens remissverksamhet är ett 
av medlen att påverka samhällsutveck
lingen. Yttrandena bereds av särskilt 
tillsatta remissgrupper som består av 
sakkunniga inom föreningen. 
Fören ingen lämnade under åre t yttran
de öve r 15 remisser, vilket är 5 färre än 
under 1972. Det finns två skäl till den
na nedgång. S T F gick under året in för 
att hå rdare gallra bland remissären
dena och koncentrera sig på färre frå
gor i syfte att komma med synpunkter 
redan under utredningsskedet, sedan 
svara på remissen och slutligen ha re
surser att följa upp frågans fortsatta be
handling i kanslihuset, riksdagen och 
den a l lmänna debatten. E n t emporä r 
omdisponering av utredningsavdelning
ens resurser för rationaliseringsarbete 
inom kansliet gjorde att S T F tvingades 
avs tå från att svara p å vissa remisser. 

For t sä t tn ingen på S T F s verksamhets
berät te lse presenteras i kommande 
nummer av Fö rbundsny t t . 

Storregioner eller storstäder 
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